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Närvarande            
 

  Ledamöter

Torun Boucher (V), ordförande   

Sofia Modigh (KD), vice ordförande 

Mirja Räihä (S) 

Bo Hansson (S) 

Sven Britton (S) 

Eivor Karlsson (MP) 

Dennis Wedin (M) 

Alexandra Östback (M) 

Elisabeth Bäckström (M) 

Ann-Katrin Åslund (FP) 

 

                       Ersättare:

Gisela Norrman (S), tjänstgörande  

Magnus Grönlund (S) 

Else-Marie Bjellqvist (S) 

Erik Malm (MP), tjänstgörande    

Halit Azizoglu (MP) 

Elena Gonzales (V) 

Anita Lundin (M), tjänstgörande 

Yvonne Riddervik (M) 

Johan Frantz (M) 

Niklas Källberg (FP) 

Alfred Askeljung (C) 

Britt Westerlind (KD) 

 

  Förhinder:

Ledamöterna Rana Carlstedt (S), Christopher Ödmann (MP) och  

Paul Géara (M) samt ersättaren Erik Vallström (Fi). 

 

Tjänstgörande ersättare:  

Gisela Norrman (S) för Rana Carlstedt (S), Erik Malm (MP) för 

Christopher Ödmann (MP) och Anita Lundin (M) för Paul Géara 

(M). 

  

Närvarande tjänstemän:  

örvaltningschefen Ann-Christine Hansson, avdelningscheferna Raili F

Karlsson, Karin Ekdahl Wästberg, AnnMarie Ståhl och Annelie 

Svensson samt nämndsekreteraren Barbara Ahlmark. I mötet deltog 

också Mejke Runström, politisk sekreterare vid (KD):s kansli och 

David Ekstrand, politisk sekreterare vid (L):s kansli (under §§ 1-6). 
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§ 1 Närvarande 

 

Ordföranden Torun Boucher (V) öppnar sammanträdet.  

 

Noteras närvarande ledamöter och ersättare.  

 

Ordföranden Torun Boucher (V) informerar om att ersättarplatsen för 

(Fi) har blivit tillsatt på kommunfullmäktiges sammanträde i går med 

Erik Vallström. 

Nämndsekreteraren Barbara Ahlmark informerar om att 

kommunfullmäktiges beslut om fyllnadsval blev känt vid lunchtiden i 

dag och att hon informerade ersättaren Erik Vallström (Fi) om dagens 

sammanträde och välkomnade honom i äldrenämnden.  
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§ 2 Val av justerare 

 

Vice ordföranden Sofia Modigh (KD) utses att tillsammans med 

ordföranden Torun Boucher (V) justera dagens protokoll.  
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Protokoll nr 3 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 22 mars 2016 

 

§ 3 Anmälan av protokollsjustering 

 

Anmäls att äldrenämndens protokoll från den 23 februari 2016 har  

justerats den 7 mars 2016.  

 

     

 

Äldrenämndens beslut 

 

Anmälan läggs med godkännande till handlingarna. 
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§ 4 Anmälan av övriga frågor samt fastställande av 
dagordning 

 

Vice ordföranden Sofia Modigh (KD) anmäler en fråga rörande 

branden på Vintertullen. 

 

Frågan besvaras av förvaltningen under behandling av §23 Övriga 

frågor. 

 

Inga fler frågor anmäls och dagordningen fastställs. 
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§ 5 Inkomna skrivelser från nämndens ledamöter och 
ersättare 

 

Inga skrivelser från äldrenämndens ledamöter eller ersättare anmäls. 
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§ 6 Förvaltningschefens information 

 

Avdelningschefen Raili Karlsson presenterar ärendet § 9 Utveckling 

av hemtjänst och besvarar nämndens frågor. 

 

Ordföranden Torun Boucher (V) informerar om att presidium 

planerar ett halvdagsseminarium för äldrenämnden i anslutning till 

nämndsammanträde samma dag den 17 maj 2016. Seminarium 

kommer att börja med en gemensam lunch kl. 12.00 och avslutas när 

det blir dags för förmöten, nämndsammanträde startar kl. 16.00.   

Seminarium kommer att äga rum på Äldreförvaltningsen kontor, 

Storforsplan 36 i Farsta (inte i Stadshuset).  Förvaltningen kommer 

att bl.a. presentera boendeplaneringsärende (§ 10 på dagens 

föredragningslista). 

 

Äldrenämnden godkänner att halvdagsseminarium genomförs i 

anslutning till nämndens sammanträde den 17 maj 2016 i enlighet 

med förslaget.  

 

Förvaltningschefen Ann-Christine Hansson återkommer med 

programmet. 
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§ 7 Underlag för äldrenämndens budget 2017 med 
inriktning 2018 och 2019  

Dnr 122-367/2016  

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

Underlag för budget 2017 med inriktning 2018 och 2019  

och överlämnar det till kommunstyrelsen.  

 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2016-03-09.  

 

Utgångspunkt för budgetunderlaget är beslutad plan för 2017 i 

kommunfullmäktiges budget för år 2016 med inriktning för åren 

2017 och 2018. 

Ett led i Stockholms stads långsiktiga planering är att stadens 

samtliga nämnder årligen ska utarbeta en analys av verksamheten. 

Nämndernas budgetunderlag ska innehålla en övergripande och 

sammanfattande analys av verksamheten för de kommande åren. 

Analysen avser både nämndens verksamhetsområde och det 

stadsövergripande ansvaret. 

Äldreförvaltningen redovisar behovsanalyser och prioriterade 

utvecklingsområden för den kommande treårsperioden: 

boendeplanering, personalförsörjning och kompetensutveckling samt 

samverkan och verksamhetsutveckling. 

Den ökande delen av äldre i befolkningen ställer nya krav på 

insatserna från äldreomsorgen. Äldre önskar ha ett självständigt liv. 

Där är moderna hjälpmedel och nya digitala tjänster och produkter en 

viktig del för att uppnår detta. Allt fler ställer ökade krav på 

självbestämmande och delaktighet. Insatserna som ges till de äldre 

ska ges på det sätt den enskilde önskar och utifrån den enskildes 

behov och önskemål helt enligt äldreomsorgens värdegrund. Detta 

kräver att medarbetarna har den kompetens som behövs för att stödja 

den enskilde. 

Utvecklingen av digitala produkter och tjänster kommer att göra att 

den enskilde kommer att klara fler saker själv och därmed kan 

hemtjänstens resurser riktas till de insatser där det verkligen behövs 

kvalificerad kompetens. 

För att insatserna ska vara säkra och ha hög kvalitet behöver 

verksamheten organiseras så att personalkontinuiteten är hög och att 

medarbetarna har rätt kompetens. Det är också viktigt att hemtjänsten 



 Protokoll 

Sida 10 (39)  

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 3 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 22 mars 2016 

 

och biståndshandläggarna arbetar nära hälso- och sjukvården för att 

säkerställa en trygg och säker hemgång från akutsjukhus till hemmet 

och för att undvika återinläggning på sjukhus. 

Beträffande stadens boendeplanering vill äldreförvaltningen 

framhålla vikten av samordning av planeringsprocessen mellan 

stadens samtliga aktörer. Under ett antal år kommer staden att ha en 

viss överkapacitet av särskilt boende varför det under denna period 

finns möjlighet att ta ställning till hur det befintliga beståndet av 

vård- och omsorgsboende ska användas.  
 

Protokoll från förhandling enligt MBL §-11 bifogas ärendet. 

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V), ledamoten Mirja Räihä m.fl. (S) 

och ledamoten Eivor Karlsson m.fl. (MP) yrkar bifall till 

förvaltningens förslag till beslut.  

 

Vice ordföranden Sofia Modigh (KD), ledamoten Dennis Wedin m.fl. 

(M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) yrkar bifall till 

gemensamt förslag till beslut med instämmande av ersättaryttrande 

från Alfred Askeljung (C). 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) konstaterar att det finns två förslag 

till beslut: förvaltningens förslag till beslut som stöds av (V), (S) och 

(MP) och ett gemensamt förslag till beslut från (KD), (M) och (L) 

med stöd av ersättaryttrande från (C). 

 

Ordföranden ställer förslagen till beslut mot varandra och finner att 

nämnden beslöt utan omröstning enligt förvaltningens förslag till 

beslut som stöddes av (V), (S) och (MP). 

 

Reservation från (KD), (M) och (L) med instämmande av 

ersättaryttrande från (C): 

Vice ordföranden Sofia Modig (KD), ledamoten Dennis Wedin m.fl. 

(M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) med instämmande av 

ersättaryttrande från Alfred Askeljung (C) reserverar sig mot 

nämndens beslut till förmån för sitt gemensamma förslag till beslut 

enligt följande: 

 

”Vi föreslog att äldrenämnden beslutar 

-  att delvis godkänna förvaltningens förslag 

- att uppdra åt äldreförvaltningen att utreda på vilket sätt de 

nedan anförda förutsättningarna påverkar förvaltningens 

planering 



 Protokoll 

Sida 11 (39)  

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 3 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 22 mars 2016 

 

- att därutöver anföra följande: 

 

Av äldreförvaltningens tjänsteutlåtande framgår att under perioden 

2016 - 2040 förväntas antalet boende i vård- och omsorgsboende öka 

från ca 5 600 till 7 850. Samtidigt visar befolkningsprognosen för 

2015-2040 att andelen personer 80 år och äldre minskar något fram 

till år 2020. Staden har nu ett antal år för att kunna ställa om och 

anpassa sig inför den stora ökningen från år 2020 till år 2040 av 

antalet personer 80 år och äldre och den därmed med all sannolikhet 

sammankopplade efterfrågan av äldreomsorg.  

Vi tänker fortsätta verka för att valfriheten inom äldreomsorgen är 

god och att de äldres behov av olika boendeformer är tillgodosett. En 

mångfald av aktörer inom välfärden ökar kvaliteten, utvecklar 

verksamheterna, utvidgar arbetsmarknaden för omsorgspersonalen 

och skapar valfrihet för den enskilde. Valfriheten skapar alternativ 

som ser till den enskildes behov och är tillgängliga för alla. 

 

Det är i det sammanhanget som vi finner både regeringens och den 

stockholmska rödgrönrosa majoritetens signaler om att med olika 

politiska styrmedel verka för att begränsa valfriheten väldigt oroande. 

Den av regeringen tillsatta Välfärdsutredningen - med uppdrag att 

utreda förutsättningarna för och föreslå hur den offentliga 

finansieringen av privat utförda välfärdstjänster bör regleras -  

kommer att presentera sitt resultat i november 2016. En debattartikel 

i Dagens Nyheter den 18 mars 2016 har redan idag lyft lite på locket 

till denna Pandoras Ask och med all tydlighet visat på en fortsatt 

vänsterretorik inom detta område, där driftformen fortsatt i alla 

avseende är överordnat kvalitetstänkandet. Detta torde öka den 

politiska osäkerheten och göra att privata vårdgivare i ännu större 

utsträckning än redan är fallet kommer att tveka att utveckla sin 

verksamhet och starta nya företag. Internationella aktörer tvekar 

likaså inför en etablering i Sverige och därmed riskerar den svenska 

vården att gå miste om kunskap om nya sätt att vårda och behandla 

våra mest sköra äldre. Att denna retorik inte bara är tomma ord ser vi 

tydligt i Stockholms rödgrönrosa majoritets beklagliga strävan att 

motarbeta och stoppa boenden som inte drivs i egen regi och den 

ideologiskt betingade preferensen för återkommunalisering av väl 

fungerande privat drivna verksamheter. Sammantaget gör detta att 

underlaget för att kunna säkerställa att antalet platser inom vård- och 

omsorgsboenden i Stockholm på sikt kommer att räcka till är högst 

osäkert.  

Än en gång vill vi i detta sammanhang betona att konkurrens främjar 

kvalitet och bidrar till att Stockholms stad har och kommer att ha en 

imponerande mångfald av boenden och verksamheter med olika 

inriktningar. Vi vill även betona att kvaliteten kan fortsatt höjas 
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genom politiska beslut såsom öppna jämförelser, ökad tillsyn, skärpta 

kvalitetskrav, omvårdnadslyftet inom äldreomsorgen och stärkt 

upphandlingskompetens. En mångfald av utövare är viktig för att 

höja statusen inom omsorgsyrket, där många kvinnor med lägre löner 

arbetar. Likaså är många av entreprenörerna och cheferna inom vård- 

och omsorgsföretag kvinnor. Att rulla tillbaka utvecklingen inom 

detta område kommer ge sämre förutsättningar för jämställdhet och 

kvinnors företagande. Att en majoritet som kallar sig feministisk inte 

inser dessa samband är uppseendeväckande. 

 

Äldreförvaltningens tjänsteutlåtande redogör för vad som behöver 

göras om beslut kommer att tas enligt förslagen i utredningen Trygg 

och effektiv utskrivning från sluten vård. Samverkan och 

kommunikation kring den äldres fortsatta vård och omsorg kommer 

att behöva effektiviseras och ”att det finns tillgängliga 

äldreomsorgsinsatser i tillräcklig utsträckning, bland annat i form av 

korttidsplatser…”. Vi vill uppdra åt äldreförvaltningen att utreda hur 

tillgången till platser på så kallade korttidsboenden kommer att 

säkerställas. Vi vill även uppdra åt äldreförvaltningen att utreda 

varför en så stor del av ansökningar om korttidsvård avslås 

(exempelvis avslås 25% av ansökningarna om korttidsvård i 

stadsdelen Hägersten-Liljeholmen) och om det föreligger behov att se 

över riktlinjerna för biståndsbedömning i det sammanhanget.  

 

Alliansens samtliga partier vill införa så kallade äldreboendegarantier 

för personer över 85 år. Detta för att öka tryggheten och minska oron 

för stadens äldre. Alla som är 85 år eller äldre och som så önskar ska 

beredas plats på stadens äldreboenden. Risken är stor att de 

beräkningar som ligger till grund för den boendeplanering som vi 

idag ska besluta om inte håller för att uppnå dessa garantier.  

 

Beträffande anhörigstöd vill vi klargöra att det för en närstående till 

den som drabbas av demenssjukdom är mycket viktigt att få hjälp att 

förstå sjukdomen, dess förlopp, vilka nya krav som ställs på hur man 

bemöter personen och organiserar tillvaron för att den ska fungera 

samt att träffa andra anhöriga i samma situation. I det sammanhanget 

är det viktigt att satsningarna på anhörigdag och anhörigutbildning 

fortgår. 

 

Samhällets utveckling med fler äldre, ökad medellivslängd, förbättrad 

hälsa långt upp i åldrarna och den stora och positiva utvecklingen av 

hälso- och sjukvård som ger även svårt och kroniskt sjuka en ökad 

livslängd har medfört helt förändrade förutsättningar för hemtjänsten. 

Flertalet äldre personer vill också bo kvar i sina egna hem så länge 

som möjligt.  
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Hemtjänsten har utvecklats från att vara till stora delar inriktad på 

hjälp i hushållet till att bli en alltmer kvalificerad tjänst som ger vård 

och omsorg till ibland svårt sjuka personer i deras hem och som 

förutsätter både medicinsk- och omsorgskompetens hos personalen.  

 

Utgångspunkten i en bra hemtjänstverksamhet ska vara att omsorgen 

bygger på den äldres behov och på en bra relation mellan den äldre 

och personalen hos utföraren. Den äldre ska ha valfrihet att välja både 

utförare av beviljad hemtjänst och innehållet i själva tjänsten. 

Personalen ska ha hög kompetens och kunskap om den äldres 

livssituation och önskemål, så att omsorgen blir flexibel, ges med 

inlevelse och professionellt kunnande för ökad välbefinnande av den 

äldre. Vi redovisar för våra synpunkter på den föreslagna 

förändringen inom hemtjänsten i ärende 9 på denna äldrenämnds 

dagordning. 

 

Framtidens ökade krav på både omfång och innehåll i en 

högkvalitativ äldreomsorg går hand i hand med behov av satsningar 

på kompetensutveckling. Mycket riktigt slår äldreförvaltningen i ditt 

tjänsteutlåtande fast att nya krav ställs på insatserna från 

äldreomsorgen och att det därmed ställs höga krav på medarbetarnas 

kompetens.  Inte minst inom området hemtjänst kommer behovet av 

utbildning och kompetensutveckling att vara stort. Personcentrerad 

vård och omsorg med krav på individuppföljningar är ett annat viktigt 

område där utveckling och utbildning behövs. I detta sammanhang 

vill vi åter och med kraft understryka vikten av att 

kompetensutvecklingsinsatser som finansieras med stockholmarnas 

skattemedel ska komma samtliga äldre i Stockholm tillgodo. Det ska 

vara otvetydigt självklart att även privata utförare inom bland annat 

äldreomsorgen ska kunna ta del av de 200 Mkr som staden avsatt för 

kompetensutveckling av medarbetare i stadens egna verksamheter 

inom äldreomsorg, utbildning och socialtjänst. Utformningen av den 

rödgrönrosa majoritetens nuvarande satsning på enbart egna 

verksamheter äventyrar den kommunala likställigheten och 

konkurrensneutraliteten.”  
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§ 8 Yttrande över revisionskontorets projektrapport nr 
3/2016 ”Förebyggande och hälsofrämjande insatser för 
äldre” 

Begäran om yttrande från revisonskontoret, dnr 3.1.3-204/2015 

Dnr 140-72/2016  

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande  

och överlämnar det till revisionskontoret som sitt yttrande 

över projektrapporten ”Förebyggande och hälsofrämjande 

insatser för äldre.” 

 

            

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2016-02-01. 

 

Revisionskontoret har till äldrenämnden remitterat projektrapporten 

om förebyggande och hälsofrämjande insatser för äldre för yttrande 

senast den 8 april 2016. Rapporten angår gransking av 

stadsdelsnämndernas förebyggande insatser som inte föregås av 

individuell behovsprövning och som riktar sig till äldre personer i 

ordinärt boende. Granskningen gjordes med syfte att bedöma om 

staden har en ändamålsenlig styrning och uppföljning av de 

förebyggande och hälsofrämjande insatserna för stadens äldre. 

 

Rapporten visar att nämnderna behöver utveckla sin styrning och 

uppföljning av de förebyggande och hälsofrämjande insatserna för 

äldre. I dagsläget finns stora skillnader i både ambitionsnivå och 

omfattning av insatser, samt i arbetet med att utveckla det 

förebyggande och hälsofrämjande arbetet. Det finns också skillnader 

gällande antalet sociala mötesplatser, vilket får konsekvenser för 

både tillgängligheten till och likställigheten i utbudet av mötesplatser 

för äldre.  

 

Äldreförvaltningen delar revisionskontorets uppfattning gällande 

ambitionsnivå och omfattning av insatser, vilket kan få konsekvenser 

för tillgängligheten och likvärdigheten i stadens utbud för äldre i 

ordinärt boende. Äldreförvaltningen behöver också förtydliga 

uppdraget att generellt utveckla stödet till stadsdelarna gällande 

samordning och utvärdering av förebyggande och hälsofrämjande 

insatser för stadens äldre. 
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Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Vice ordföranden Sofia Modigh (KD), ledanoten Dennis Wedin m.fl. 

(M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) anmäler ett gemensamt 

särskilt uttalande med instämmande av ersättaryttrande från Alfred 

Askeljung (C). 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt utan 

omröstning enligt förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande från (KD), (M) och (L) med stöd av 

ersättaryttrande från (C): 

”Vi välkomnar verkligen att revisorerna har valt att granska de 

förebyggande insatserna för äldre, eftersom det är ett viktigt och ofta 

förbisett område som spelar en mycket viktig roll för ett friskare och 

bättre åldrande. Revisorernas granskning visar att ambitionsnivån 

skiljer sig åt mycket mellan stadsdelarna. Även om de exakta 

insatserna naturligtvis alltid kommer att skilja sig åt från stadsdel till 

stadsdel så är skillnaderna i ambitionsnivå problematiska. Alla äldre 

ska ha samma möjlighet att få ta del av förebyggande och 

hälsofrämjande insatser.  Vi instämmer i revisorernas 

rekommendation att äldrenämnden tydligare bör styra utvecklingen 

på detta område. 

 

Mer utvärdering och uppföljning skulle förmodligen också ge en 

tydligare bild av vikten av att verkligen investera i den här typen av 

verksamheter. Även detta är något som kanske enklast kan skötas av 

äldrenämnden. Bristen på forskning på området, trots den utmärkta 

resurs som Äldrecentrum utgör, visar verkligen på behovet av att 

noggrannare utvärdera insatserna. 

 

Det är bra att Äldre Direkt tillhandahåller information om vilka 

aktiviteter som finns. Det är viktigt att det så långt som möjligt finns 

samlad och lättillgänglig information om olika aktiviteter och 

verksamheter, inte bara i stadens regi. Vi vill starkt betona vikten av 

att äldre i ordinärt boende nås av informationen, exempelvis genom 

uppsökande verksamhet, något som också revisorerna tar upp. Det är 

inte säkert att äldre i ordinärt boende är i mindre behov av social och 

förebyggande verksamhet, snarare tvärtom. Ensamheten är ofta större 

för den som bor på egen hand än för den som bor tillsammans med 

andra. 
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Till sist vill vi särskilt understryka vikten av att verksamheter håller 

öppet på sommaren och vid storhelger. Det är när vänner och släkt 

reser bort som man är som mest ensam och i behov av att kunna 

träffa andra. Vi har utifrån tidigare skrivelser i ämnet kunnat se att 

det inte alltid är självklart att man har någonstans att gå till på 

sommaren.” 
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§ 9 Utveckling av hemtjänst 

Dnr 350-187/2016 

 

       Äldrenämndens beslut 

 

1. Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

om utveckling av hemtjänst. 

 

2. Äldrenämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till 

kommunstyrelsen för vidare beslut i kommunfullmäktige. 

   

3. Äldrenämnden föreslår kommunstyrelsen att hos 

kommunfullmäktige föreslå att Near Field Communication 

(NFC) ersätter GPS som positioneringsteknik inom 

hemtjänsten. Kostnaderna för detta beräknas uppgå till 1,4 

mnkr och föreslås avsättas i samband med budget för 2017. 

 

4. Äldrenämnden föreslår kommunstyrelsen att hos 

kommunfullmäktige föreslå att ersättningen för avböjda besök 

tas bort och ersätts med en uppräkning av timersättningen för 

hemtjänst med 2,0 %, utöver eventuella andra behov av 

uppräkning av den totala hemtjänstersättningen, från och med 

den 1 januari 2017. 

 

5. Äldrenämnden föreslår kommunstyrelsen att hos 

kommunfullmäktige föreslå att äldrenämnden ges i uppdrag 

att utarbeta och besluta om nytt förfrågningsunderlag 

avseende kommande upphandlingar av hemtjänst i enlighet 

med övergripande principer i detta ärende. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2016-03-02. 

 

I kommunfullmäktiges förslag till budget 2015 fick äldrenämnden ett 

antal uppdrag som rörde hemtjänst, bl.a. att utveckla bedömningen av 

behov, beställning och utförande av insatser, föreslå förbättringar av 

ersättningssystem och rapporter samt fastslå vilken teknik som ska 

gälla för positionering och inloggning. Stadsledningskontoret fick ett 

uppdrag angående val av upphandlingsform för hemtjänsten. Det 

överordnade målet för utredningen har dock varit att öka den 

enskildes inflytande, förbättra samverkan runt den enskildes behov 

samt att öka handlingsfriheten för hemtjänstpersonalen att tillmötesgå 

den enskildes dagsaktuella behov och önskemål.  
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Äldreförvaltningen anser att beställning av hemtjänst ska formuleras 

så att utformningen av de beviljade insatserna, samt när och hur dessa 

ska utföras, överlåts till utföraren och den enskilde att komma 

överens om. Hemtjänstpersonalen ska kunna ansvara för att fatta 

beslut om lämplig utformning av insatser utifrån den enskildes 

dagsaktuella behov och uppkomna situationer. Stadsgemensamma 

anvisningar för beställning av hemtjänst och genomförandeplaner bör 

tas fram av äldreförvaltningen. 

  

Ett annat uppdrag i budget 2015 var att reglerna för ersättning inom 

hemtjänsten skulle ses över. Utifrån detta uppdrag föreslår 

äldreförvaltningen att ersättningen för avböjda besök tas bort och 

kompenseras med en två procentig höjning av timersättningen på 

dagtid. Regeln att utförare kan redovisa 110 % av den beställda tiden 

utan kommentarer kvarstår, dock med vissa justeringar. 

 

Äldreförvaltningen föreslår att staden går över från GPS till Near 

Field Communication (NFC) som positioneringssystem inom 

hemtjänsten med en lösning för tvåfaktorsinloggning.  

Äldreförvaltningen föreslår en fortsatt upphandling enligt Lag om 

valfrihetssystem (LOV), men att ett nytt förfrågningsunderlag tas 

fram utifrån de principer som framgår av utredningen.  

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V), ledamoten Mirja Räihä m.fl. (S) 

och ledamoten Eivor Karlsson m.fl. (MP) yrkar bifall till 

förvaltningens förslag till beslut.  

 

Vice ordföranden Sofia Modigh (KD), ledamoten Dennis Wedin m.fl. 

(M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) yrkar bifall till 

gemensamt förslag till beslut med instämmande av ersättaryttrande 

från Alfred Askeljung (C). 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) konstaterar att det finns två förslag 

till beslut: förvaltningens förslag till beslut som stöds av (V), (S) och 

(MP) och ett gemensamt förslag till beslut från (KD), (M) och (L) 

med stöd av ersättaryttrande från (C). 

 

Ordföranden ställer förslagen till beslut mot varandra och finner att 

nämnden beslöt utan omröstning enligt förvaltningens förslag till 

beslut som stöddes av (V), (S) och (MP). 
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Reservation från (KD), (M) och (L) med instämmande av 

ersättaryttrande från (C): 

Vice ordföranden Sofia Modig (KD), ledamoten Dennis Wedin m.fl. 

(M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) med instämmande av 

ersättaryttrande från Alfred Askeljung (C) reserverar sig mot 

nämndens beslut till förmån för sitt gemensamma förslag till beslut 

enligt följande: 

 

”Vi föreslog att äldrenämnden beslutar 

- att delvis godkänna förvaltningens förslag 

- att uppdra åt äldreförvaltningen att återkomma till nämnden 

med svar och förtydliganden av nedan anförda 

frågeställningar samt 

- att därutöver anföra följande: 

Samhällets utveckling med fler äldre, ökad medellivslängd, förbättrad 

hälsa långt upp i åldrarna och den stora och positiva utvecklingen av 

hälso- och sjukvård som ger även svårt och kroniskt sjuka en ökad 

livslängd har medfört helt förändrade förutsättningar för hemtjänsten. 

Flertalet äldre personer vill också bo kvar i sina egna hem så länge 

som möjligt.  

Hemtjänsten har utvecklats från att vara till stora delar inriktad på 

hjälp i hushållet till att bli en alltmer kvalificerad tjänst som ger vård 

och omsorg till ibland svårt sjuka personer i deras hem och som 

förutsätter både medicinsk- och omsorgskompetens hos personalen.  

 

Utgångspunkten i en bra hemtjänstverksamhet ska vara att omsorgen 

bygger på den äldres behov och på en bra relation mellan den äldre 

och personalen hos utföraren. Den äldre ska ha valfrihet att välja både 

utförare av beviljad hemtjänst och själva innehållet i tjänsterna. 

Personalen ska ha hög kompetens och kunskap om den äldres 

livssituation och önskemål, så att omsorgen blir flexibel, ges med 

inlevelse och professionellt kunnande för ökat välbefinnande för den 

äldre.  

 

Äldreförvaltningens rapport om utveckling av hemtjänst ligger till 

grund för förvaltningens tjänsteutlåtande. Utredningen består av fem 

delar. Vi kommenterar de olika delarna här nedan. 

 

Bedömningen av behov, beställning och utförande av insatser inom 

hemtjänsten 

 

Förslaget om att införa biståndsbedömd så kallad ramtid där den äldre 

och utföraren kommer överens om innehållet tillsammans ser vi som 

positivt. Ramtid ökar flexibiliteten i omsorgen för den äldre, som 

kommer att kunna avgöra själv om det är städning, matlagning, inköp 
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eller annat man vill ha hjälp med. Ett viktigt led i införandet av denna 

förändring är att äldreförvaltningen tar fram stadsgemensamma 

anvisningar för beställning av hemtjänst.  

Det är viktigt att noggrant följa och utvärdera att personer som själva 

inte anser sig ha vissa behov ändå förmås ta emot olika former av 

insatser.  

 

Äldreförvaltningen påpekar i sin rapport att kontinuitet för de 

enskilda är viktigt både vid utförande av hemtjänsten och vid kontakt 

med kommunens handläggare. Rapporten ger inga förslag på hur en 

sådan hög kontinuitet för den enskilde kan uppnås hos 

beställarenheterna i staden.  

 

I sin rapport redovisar äldreförvaltningen att den ser ett behov av att 

sträva mot att organisera hemtjänsten i mindre enheter med ett 

begränsat antal personal och hemtjänstmottagare. Förvaltningen 

redovisar inte hur den kommit fram till denna slutsats och evidensen 

bakom den. Mindre enheter torde ha svårare att hantera både 

fluktuationen av beställningar (dödsfall, sjukhusvistelser) och 

kontinuiteten hos den utförande personalen (sjukdom, barnafödande, 

osv.). En fördjupad utbildning i schemaläggning råder knappast bot 

på den problematiken.  

 

Förändringar av ersättningssystem och rapporter 

 

Enligt äldreförvaltningens förslag kommer ersättningen till utförare 

om den enskilde tackar nej till insatsen när utföraren kommer till 

dennes bostad att tas bort (avböjda besök). Istället kommer 

timersättningen för dagtid att justeras upp med två procent från och 

med den 1 januari 2017. Detta utöver eventuell annan uppräkning av 

ersättningen till hemtjänstutförare i kommande budgetar.  

Vi ser positivt på den förenkling som implementeringen av denna 

förändring innebär. Vi anser att all förenkling av administration för 

både beställare och framförallt utförare är av godo.  

Det är positivt att hanteringen av rapporteringen av ersättning upp till 

110 procent av beställd tid (utan att godkännande av 

biståndshandläggare i förväg föreligger) framledes måste ske i direkt 

anslutning till när den uppkommit, det vill säga nästkommande 

månad.  

 

Tekniska förändringar 

 

Äldreförvaltningen föreslår en övergång beträffande positionerings-

teknik från GPS till NFC (Near Field Communication). NFC är en 

beprövat driftstabil och användarvänlig teknik som kräver lite 
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administration och ger en lösning med kvittensen vid 100 procent av 

besöken. Det är bra. 

Invändningen mot GPS tekniken har från personalens sida varit att de 

”känner sig övervakade”. 

Vi vill gärna veta på vilket sätt den nya tekniken NFC råder bot på 

den känslan? 

 

Övergången till tvåfaktorsinloggningen ser vi som positiv eftersom 

det innebär en förenkling för personelen hos hemtjänstutförare. 

 

Implementeringen av denna nya teknik kräver att utförarnas 

mobiltelefoner har NFC-funktionen. Staden kommer att ersätta de 

kommunala utförarna för inköp av dessa mobiltelefoner men inte de 

privata utförarna. Vi utgår ifrån att de privata utförarna då också 

själva skulle stå för merkostnaderna för inköp av de så kallade NFC-

taggar, som placeras vid omsorgstagarens dörr för registrering med 

mobilen. Vi anser att teknikbytet – innan man ålägger de privata 

utförarna stora merkostnader för byte av teknik – ska vara väl utrett 

och genomtänkt och kan påvisas ge betydande mervärde även för de 

privata utförarna.  Hur planerar äldreförvaltningen för den uppgiften? 

 

Val av upphandlingsform för hemtjänst 

 

Det gläder oss äldreförvaltningen bedömer att upphandling av 

hemtjänst enligt LOV har stora fördelar och att förvaltningen därmed 

föreslår att den rödgrönrosa majoriteten bibehåller LOV som 

upphandlingsform. Fördelarna att med LOV kunna skapa god 

kvalitet, utbud och kontinuitet för brukarna känns nu en gång för alla 

bevisade.   

 

Samtidigt kan vi konstatera att den rödgrönrosa majoriteten väljer att 

försvåra för framförallt nya och mindre aktörer inom hemtjänsten 

genom att ställa ett antal krav som inte känns relevanta eller rimliga. 

För oss i Alliansen är utgångspunkten med förändringar inom 

hemtjänsten att omsorgen om de äldre ska bli bättre. Vi ställer oss 

tveksamma till på vilket sätt ett antal av de föreslagna förändringarna 

i förfrågningsunderlaget för upphandling av hemtjänsten enligt LOV 

kommer de äldre till godo i form av ökad kvalitet i omsorgen eller 

ökad valfrihet av utförare. 

 

1. Arbetskläder – vi anser att frågan om arbetskläder förvisso 

kan vara angelägen, men att alltför mycket detaljstyrning bör 

undvikas och kan göra det extra svårt för bra små utförare.   

2. Tillgång till lokal för omklädning – vi anser likaså att frågan 

om tillgång till lokal för omklädning kan vara angelägen, men 
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att alltför mycket detaljstyrning bör undvikas. I synnerhet för 

bra små utförare kan detta vara svårt.   

3. Verksamhetsansvariges närvaro – även frågan om närvaro av 

de som är verksamhetsansvariga är en detaljstyrning som bör 

undvikas. 

4. Ökad personalkontinuitet – vi stödjer problemformuleringen 

men undrar samtidigt hur detta kan genomföras praktiskt om 

enheterna samtidigt ska vara mindre? För att uppnå målen 

anser vi att olika former av incitament är att föredra framför 

specifika krav. 

5. Arbetsrättliga förhållanden – kollektivavtal eller 

kollektivavtalsliknande villkor. Här behövs en specifikation 

av ”kollektivliknande villkor”. 

6. Obligatorisk närvaro vid informationsmöten  

7. Samverkan med landstinget 

8. Minsta volym/antal brukare vid en viss tid – detta ställer krav 

på möjligheten att få sin verksamhet bedömd i det hänseendet 

vid mer än ett tillfälle. Hur tänker förvaltningen kring det? Vi 

anser därutöver att volymkravet riskerar att bli problematiskt 

för små utförare.  

9. Miljöpåverkan – vi vill uttrycka förhoppningen att detta inte 

innebär en rekommendation från politiken att samtliga 

hemtjänstanställda ska använda tjänstecykel i jobbet, vilket 

skulle ansluta till uttalat önskemål från ansvarigt borgarråd.  

 

Därutöver kommer en metod med referenstagning att införas. 

Hemtjänstutförare ska kunna lämna referenser som visar att utföraren 

kan hålla det den lovar kring att uppfylla stadens krav. Detta torde av 

förklarliga skäl bli svårt för nystartade företag inom välfärdssektorn.  

 

Förvaltningen föreslår att arbetet med att ta fram ett nytt 

förfrågningsunderlag påbörjas omgående.  

Vi vill att nämnden beslutar att uppdra åt äldreförvaltningen att först 

arbeta för ett förtydligande av de invändningar vi anfört ovan för att 

sedan påbörja arbetet.  

 

Implementeringen av förändringarna inom Stockholms stads 

hemtjänst kommer att påbörjas i ett pilotprojekt inom stadsdelarna 

Bromma, Hässelby-Vällingby och Kungsholmen under 2016 för att 

sedan implementeras i hela staden under 2017. Vi anser att - innan 

modellen implementeras i hela staden - förslaget om förändringar i 

stadens hemtjänst ska revideras för att ta med goda exempel, 

erfarenheter och lärdomar från arbetet i dessa tre stadsdelar.   

 

Sammantaget kan vi i Alliansen konstatera att införandet av ramtid 

inom hemtjänsten i Stockholms stad är en positiv förändring. Vi ser 

dock att det kan finnas risk för att de utökade kraven på utförarna 
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som kommer att ställas vid LOV-upphandlingar kan bli 

problematiska för små utförare. Vi undrar om målet med dessa övriga 

förändringar som redogörs i äldreförvaltningens rapport verkligen 

syftar till att öka omsorgens kvalitet. För oss ser det snarare ut att 

syfta till att kraftigt begränsa antalet privata utförare inom 

hemtjänsten, i enlighet med ansvarigt borgarråds uttalade önskan.” 
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§ 10 Boendeplanering 2017 med utblick mot 2040 

Dnr 320-354/2016 

 

       Äldrenämndens beslut 

 

  Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande          

             med förslag till boendeplan för 2017 med utblick mot 2040 

 och överlämnar det till kommunstyrelsen för beslut. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2016-02-29. 

 

Då befolkningen i åldersgruppen 65 år och äldre ökar kraftigt 

kommer även efterfrågan på olika former av bostäder för äldre att 

öka. Under perioden 2016 till 2040 väntas antalet boende i vård- och 

omsorgsboende öka från 5 630 till 7 850. Stadens behov av platser på 

vård- och omsorgsboende är tillgodosett till och med år 2024 för att 

därefter öka kraftigt. 

 

Med de konkreta förslag som presenteras i föreliggande plan har 

staden till och med år 2024 ett visst överskott av platser på vård- och 

omsorgsboende. Detta medför att staden har rådrum att ta ställning 

till hur befintligt bestånd av särskilt boende ska användas och 

utvecklas. För att uppfylla behovet om att 60 procent av platserna ska 

drivas med kommunalt huvudmannaskap krävs att staden till och med 

2040 tillskapar cirka 16 nya vård- och omsorgsboenden. 

Planprocessen för nyproduktion tar minst sju år varför staden redan 

nu behöver planera för nybyggnation av vård- och omsorgsboenden. 

 

För att säkerställa att behovet av äldreboende tillgodoses på längre 

sikt ska en stadsövergripande åtgärdsplan för åren 2020-2040 tas 

fram, där markplanering, stadsplanering och äldreboendeplanering 

samordnas. Styrgruppen för äldreboendeplaneringen leder arbetet och 

den arbetsgrupp som operativt driver arbetet med äldreboendeplanen 

ges i uppdrag att under året återkomma med mer konkreta förslag hur 

denna utbyggnad kan verkställas. Arbetet ska ske i nära samverkan 

med berörda regioner, stadsbyggnadsnämnden, exploaterings-

nämnden och Micasa Fastigheter AB. Roller, ansvar och beslutsgång 

för den planerade utbyggnaden kommer att utformas. Förslagen 

arbetas därefter successivt in i kommande års äldreboendeplanering. 

 

Yrkanden 
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Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Vice ordföranden Sofia Modigh (KD) och ledanoten Dennis Wedin 

m.fl. (M) anmäler ett gemensamt särskilt uttalande med instämmande 

av ersättaryttrande från Alfred Askeljung (C). 

 

Ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) anmäler eget särskilt uttalande. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt utan 

omröstning enligt förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande från (KD) och (M) med stöd av ersättaryttrande 

från (C): 

”I rapporten nämns att de flesta stadsdelar rapporterar en minskad 

efterfråga på äldreboendeplatser, men att innerstaden utgör ett 

undantag. Det är därför viktigt att man vid planeringen av framtida 

boendeplatser tar hänsyn till de äldres önskemål och planerar för ett 

utökat antal platser i innerstaden. Det är viktigt att i sammanhanget 

uppmuntra de privata byggherrarna att delta i den processen.  

 

Behovet av profilboenden med äldrepsykiatrisk inriktning, men även 

för yngre personer med demenssjukdom är påtalat stort. Även boende 

för äldre hemlösa är stort. Behovet i Stockholms stad beräknas uppgå 

till mellan 50-100 platser för äldre hemlösa med eller utan 

missbruksproblematik. Likaså behövs boenden med inriktning mot 

svårt sjuka äldre.  

Vi välkomnar äldreförvaltningens planerade utredning tillsammans 

med stadsdelsförvaltningarna av hur dessa behov kan tillmötesgå.  

 

Det finns en efterfrågan på möblerade vård- och omsorgsboenden. 

Det skulle underlätta för många svårt sjuka äldre att slippa en 

betungande flytt, ofta den sista i livet och ofta för en relativt kort tid. 

Vi välkomnar äldreförvaltningens utredning i den frågan. 

 

I boendeplan 2017 nämns begreppet ”mellanboende”, en boendeform 

utan biståndsbedömning inom den ordinarie bostadsmarknaden. Det 

framgår inte av planen om och i så fall vilken som är skillnaden 

mellan nuvarande begreppet trygghetsboende och kommande 

begreppet mellanboende. Det är önskvärt att få utförlig information 

kring detta.  

 



 Protokoll 

Sida 26 (39)  

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 3 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 22 mars 2016 

 

Behovet av en planering för hela boendekedjan gäller även 

korttidsboenden, som inte ingår i Swecos prognoser. Det växande 

antalet äldre kommer rimligen att leda till en ökad efterfrågan även 

på dessa platser, vilket staden måste ha beredskap för. 

 

Boendeplaneringen sker utifrån de riktlinjer och politiska beslut som 

gäller. Vi noterar att ingen förändring verkar ha skett med anledning 

av den förändring av riktlinjerna som började gälla 1 juli 2015, och 

som fastslår att oro och ensamhet ska ges större tonvikt vid 

bedömning av rätten till särskilt boende. Det är viktigt att detta beslut 

får genomslag. 

 

Verkligheten i Stockholm idag är att mycket gamla människor, som 

skulle behöva flytta till ett annat boende, i vissa fall tvingas bo kvar 

hemma. Skulle deras möjligheter att få flytta öka så kommer behovet 

av investeringar i nya boenden vara större än vad boendeplanen 

anger.  

 

Även flyktingsituationen kan leda till ett ökat behov av 

boendeplatser, eftersom äldre med bakgrund i krigsdrabbade och 

fattiga länder har andra behov och kan förväntas få en sjukligare 

ålderdom. Det är viktigt att även denna faktor tas med i planeringen.” 

 

Särskilt uttalande från (L): 

”Behovet av nya vård- och omsorgsboenden och andra former av 

äldreboenden inför framtiden är stort, liksom behovet av 

investeringar i befintliga lokaler. Det åvilar den styrande majoriteten 

ett mycket stort ansvar att hushålla med stadens resurser för att ha råd 

med de omfattande investeringar som krävs. 

 

Rätt hanterat kan det investeringsbehov som föreligger bli början på 

en förändring som ökar möjligheterna till trygghet för Stockholms 

äldre. För oss liberaler är det tydligt att kvarboendenormen måste 

brytas och att äldre måste få större möjligheter att komma till ett bra 

boende. Kvarboende ska vara en rättighet och en möjlighet, aldrig ett 

tvång.  

 

Stadens konkreta äldreboendeplanering omfattar i huvudsak vård- 

och omsorgsboenden. Vi menar att hela boendekedjan måste 

omfattas, framför allt servicehusen. Vård- och omsorgsboenden är i 

dagsläget en boendeform som allt mer används i livets slutskede. Det 

krävs en planering som gör det möjligt att förutse och därmed skapa 

så många platser som krävs för att erbjuda bra alternativ även innan 

man blir så försvagad att man behöver heldygnsomsorg. 

 



 Protokoll 

Sida 27 (39)  

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 3 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 22 mars 2016 

 

Det är viktigt att värna servicehusen inför framtiden. Liberalerna 

menar att alla över 85 år som så vill bör få komma till servicehus. 

Forskning har visat på tydliga positiva effekter av att få komma till 

servicehus. Det är oklart om samma effekter kommer att visa sig av 

de tilltänkta mellanboendena, eftersom boendeformen än så länge 

inte är definierad. Vi ser en stor risk i att mellanboendena tas till 

intäkt för att lägga ner servicehusen och ersätta dem med en 

boendeform som både i servicenivå och i antalet platser inte når upp 

till det som krävs. 

 

Behovet av en planering för hela boendekedjan gäller även 

korttidsboenden, som inte ingår i Swecos prognoser. Det växande 

antalet äldre kommer rimligen att leda till en ökad efterfrågan även 

på dessa platser, vilket staden måste ha beredskap för. 

 

Boendeplaneringen sker utifrån de riktlinjer och politiska beslut som 

gäller. Vi noterar att ingen förändring verkar ha skett med anledning 

av den förändring av riktlinjerna som började gälla 1 juli 2015, och 

som fastslår att oro och ensamhet ska ges större tonvikt vid 

bedömning av rätten till särskilt boende. Det är viktigt att detta beslut 

får genomslag. 

 

Verkligheten i Stockholm idag är att mycket gamla människor, som 

skulle behöva flytta till ett annat boende, i vissa fall tvingas bo kvar 

hemma. Skulle deras möjligheter att få flytta öka så kommer behovet 

av investeringar i nya boenden vara större än vad boendeplanen 

anger.  

 

Även flyktingsituationen kan leda till ett ökat behov av 

boendeplatser, eftersom äldre med bakgrund i krigsdrabbade och 

fattiga länder har andra behov och kan förväntas få en sjukligare 

ålderdom. Det är viktigt att även denna faktor tas med i planeringen. 

 

Vi vill varna för de svårigheter som kommer att finnas när det gäller 

att bygga nya boenden i innerstaden och dess närhet. Det finns många 

olika tänkbara ändamål som konkurrerar om varje given bit mark, 

och riksintressen, överklaganden och oförutsedda faktorer som 

omöjliggör eller försenar byggnation. 

 

Av alla dessa skäl är det viktigt att påbörja byggandet av nya boenden 

i god tid, så att det finns ett handlingsutrymme att öka byggtakten om 

det skulle behövas.” 

 

 

 



 Protokoll 

Sida 28 (39)  

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 3 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 22 mars 2016 

 

§ 11 Fördelning av stimulansmedel för ökad bemanning 
inom äldreomsorgen 2016 

Dnr 340-663/2015 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

1. Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande med 

förslag till fördelning av stimulansmedel för ökad bemanning 

inom äldreomsorgen 2016 motsvarande 157,6 mnkr. 

 

2. Äldrenämnden uppdrar åt förvaltningschefen att besluta om 

eventuell fördelning av stimulansmedel som inte rekvirerats. 

 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2016-02-29.  

 

Regeringen har gett Socialstyrelsen i uppdrag att administrera, 

fördela medel och löpande följa upp en tillfällig satsning på en ökad 

bemanning inom äldreomsorgen under åren 2015 – 2018. För året 

2016 har Stockholm stad tilldelats 157, 6 mnkr att rekvirera.  

I Stockholms stad har äldrenämnden uppdraget att administrera och 

fördela stimulansmedlen till stadens verksamheter inom äldreomsorg. 

Enligt nämndens beslut den 15 december 2015 har 17 mnkr reservats 

för särskilt prioriterade områden.  

 

Samtliga utförare inom Stockholms stads äldreomsorg, oavsett 

regiform och verksamhet, erbjudits möjlighet att ansöka om 

stimulansmedel för ökad bemanning. Totalt har 266 ansökningar 

motsvarande 384 mnkr inkommit. Förvaltningens förslag baserar sig 

på samma fördelningsprincip som 2015. Detta innebär en fördelning 

som baserar sig på verksamheternas volym, dvs. antalet platser i 

boenden eller antalet brukare i hemtjänsten. Enligt förvaltningens 

förslag fördelas 157,6 mnkr till 235 verksamheter inklusive 

ansökningar inom de av nämnden prioriterade områden.  

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Beslutsgång 



 Protokoll 

Sida 29 (39)  

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 3 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 22 mars 2016 

 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt enligt 

förvaltningens förslag till beslut. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 Protokoll 

Sida 30 (39)  

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 3 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 22 mars 2016 

 

§ 12   Redovisning av stimulansmedel för ökad bemanning 
inom äldreomsorgen för år 2015 

Dnr 340-447/2016  

 

  Äldrenämndens beslut 

 

  Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande med 

redovisning av stimulansmedel för ökad bemanning inom 

äldreomsorgen för år 2015. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2016-02-10. 

 

Regeringen har gett Socialstyrelsen i uppdrag att administrera, 

fördela medel och löpande följa upp en tillfällig satsning på en ökad 

bemanning inom äldreomsorgen under åren 2015 – 2018. Under 2015 

erhöll Stockholms stad 87 847 tkr i statliga stimulansmedel för ökad 

bemanning. De kommuner som erhållit stimulansmedel ska årligen 

återrapportera till Socialstyrelsen hur medlen använts. Vidare ska 

stimulansmedel som inte förbrukats inom given tid, eller som inte 

använts enligt villkoren, återbetalas. 

 

I Stockholms stad administreras stimulansmedlen av äldrenämnden. 

Efter beslut i äldrenämnden den 22 oktober 2015 beviljades 206 

verksamheter inom stadens äldreomsorg stimulansmedel för ökad 

bemanning. Samtliga verksamheter som beviljades stimulansmedel 

har inkommit till äldreförvaltningen med en återredovisning av hur 

stimulansmedlen använts.  

 

Av redovisningar framgår att personalutökningar motsvarande ca 641 

årsarbetare finansierats av stimulansmedlen. Trots att 

personalutökningarna hittills endast genomförts under några månader 

redovisas många positiva effekter i verksamheterna, inte minst vad 

gäller ökade möjligheter till sociala och individuella aktiviteter. 

Totalt har 79,7 mnkr förbrukats vilket innebär att ca 8,1 mnkr ska 

återbetalas till Socialstyrelsen. Den främsta anledningen till att alla 

medel inte förbrukats anges vara svårigheter att rekrytera personal 

med kort varsel samt att färre anställda än förväntat velat utöka sin 

sysselsättningsgrad. 

 

Yrkanden 



 Protokoll 

Sida 31 (39)  

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 3 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 22 mars 2016 

 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Vice ordföranden Sofia Modigh (KD), ledamoten Dennis Wedin m.fl. 

(M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) med instämmande av 

ersättaryttrande från Alfred Askeljung (C) anmäler ett gemensamt 

särskilt uttalande. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt enligt 

förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande från (KD), (M) och (L) med stöd av 

ersättaryttrande från (C): 

”Vi har tagit del av äldreförvaltningens redovisning av 

stimulansmedel för ökad bemanning 2015.  

 

Med anledning av redovisningen vill vi att äldreförvaltningen snarast 

återkommer till nämnden med en plan för hur en fullständig 

förbrukning av statens medel till bemanningssatsningen kan 

åstadkommas. 

 

I detta sammanhang vill vi påpeka att vi anser att riktade satsningar 

såsom genomförda av Alliansen under mandatperioden 2010-2014 – 

bland annat bättre samverkan mellan vård och omsorg på 50 Mkr, 

satsningen på den nationella demensplanen, på förlängt 

investeringsstöd till äldreboende och på stärkt kompetens inom 

äldreomsorgen samt det nationella måltidslyftet – är att föredra 

framför de generella satsningar som regeringen genomför nu.”  

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 Protokoll 

Sida 32 (39)  

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 3 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 22 mars 2016 

 

§ 13  Fyllnadsval till socialnämndens, äldrenämndens och 
överförmyndarnämndens gemensamma råd för 
funktionshinderfrågor för återstoden av mandatperioden 
fram till val 2018 

Dnr 112-321/2016 (i samband med dnr 112-424/2014) 

 

   

UTGÅR. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 Protokoll 

Sida 33 (39)  

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 3 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 22 mars 2016 

 

§ 14    Ansökningar om ungdomsbesök på vård- och 
omsorgsboenden 2016 

Dnr 340-53/2016 

 

  Äldrenämndens beslut 

 

      Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 

uppdrar åt förvaltningen att återkomma med förslag till slutlig 

fördelning av medel per särskilt boende. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2016-03-07. 

 

Projektet ”Ungdomsbesök på vård- och omsorgsboenden” startade 

2012 som en satsning för att öka det sociala innehållet i 

äldreomsorgen. Det övergripande målet med projektet är att stimulera 

ansvariga för vård- och omsorgsboendena till att erbjuda de äldre 

trevliga och meningsfulla aktiviteter på helger. Det ger också 

ungdomar chansen att prova på att arbeta inom äldreomsorgen inför 

val av vidare studier/yrke. I budget 2016 har avsatts 4,5 mnkr för 

fortsatt finansiering av projektet med ungdomsbesök på vård- och 

omsorgsboenden. 

Alla vård- och omsorgsboenden för äldre som staden anlitar har 

möjlighet att ansöka om projektmedel, såväl boenden som drivs i 

stadens egen regi, på entreprenad och enskilt drivna verksamheter där 

staden köper enstaka platser. Ett krav är dock att minst 80 procent av 

de boende vid ansökningstillfället ska vara placerade av Stockholms 

stad. Respektive vård- och omsorgsboende kan ansöka om maximalt 

25 000 kronor per boendeenhet/avdelning. De verksamheter som 

beviljas projektmedel ska lämna en återredovisning till 

äldreförvaltningen senast den 15 december 2016. 

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Ordföranden Torun Boucher (V), ledamoten Mirja Räihä m.fl. (S) 

och ledamoten Eivor Karlsson m.fl. (MP) anmäler gemensamt 

särskilt uttalande. 

 

Vice ordföranden Sofia Modigh (KD), ledamoten Dennis Wedin m.fl. 

(M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) med instämmande av 



 Protokoll 

Sida 34 (39)  

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 3 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 22 mars 2016 

 

ersättaryttrande från Alfred Askeljung (C) anmäler gemensamt 

särskilt uttalande. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt enligt 

förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande från (V), (KD) och (MP): 

”Satsningen på ungdomsbesök var tidigare ett bredare uppdrag som 

innefattade insatser för att stötta personer att stärka sin ställning på 

arbetsmarknaden samt att erbjuda ungdomar helg och feriejobb.  

Inför 2016 har alla ansökningar och jobberbjudanden samordnas 

centralt i ett gemensamt verksamhetssystem för att förenkla för både 

arbetsgivare och arbetssökande ungdomar.  

Därmed har uppdraget med finansiering flyttats från äldrenämnden 

till arbetsmarknadsnämnden.” 

 

Särskilt uttalande från (KD), (M) och (L) med stöd av 

ersättaryttrande från (C): 

”Alliansen initierade år 2012 detta projekt för att möjliggöra 

ungdomsbesök i Stockholms stads vård- och omsorgsboenden. Syftet 

med projektet var (och är) att engagera och inspirera ungdomar för 

framtida yrken inom äldreomsorgen.  

En utvärdering som Äldrecentrum gjort på uppdrag av förvaltningen 

visar att samtliga inblandade parter – de äldre, personalen och 

ungdomarna – är nöjda med dessa besök. Besöken bidrar till att skapa 

kontakt mellan generationerna, till att förgylla vardagen för de äldre 

och till att öka intresset för att i framtiden arbeta inom 

äldreomsorgen. Vi hoppas att majoriteten ser över möjligheten att 

utöka och utveckla arbetet med ungdomsbesök.” 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 Protokoll 

Sida 35 (39)  

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 3 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 22 mars 2016 

 

§ 15  Syriska föreningens äldreverksamhet ansökan om 
extra medel för år 2016 

Dnr 731-37/2016 

 

  Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden avslår Syriska föreningens ansökan om 

662 628 kr i extra medel till äldreverksamheten, då 

äldrenämnden redan fördelat avsatta medel till ideella 

organisationer för verksamhetsåret 2016. 

 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2016-01-28. 

 

Syriska föreningen har inkommit med en ansökan till äldrenämnden 

om 662 628 kr i extra medel till deras äldreverksamhet 2016.  

 

Skillnaden för vad Syriska föreningen beviljats i bidrag 2016 mot 

2015 är 257 114 kr. Antalet medlemmar har ökat med 16 personer 

jämfört med 2015. Orsaken till att en del organisationer fått minskat 

bidrag för 2016 är en omfördelning av bidraget då bidrag till 

lokalhyrorna prioriterats. 

Förvaltningen föreslår nämnden att avslå Syriska föreningens 

ansökan om 662 628 kr i extra medel till äldreverksamheten, då 

budgeterade medel för bidrag till ideella organisationer för 

verksamhetsåret 2016 redan fördelats och ytterligare medel inte finns 

att tillgå. 

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt enligt 

förvaltningens förslag till beslut. 



 Protokoll 

Sida 36 (39)  

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 3 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 22 mars 2016 

 

 

§ 16 Anmälan av Stiftelsens Äldrecentrum rapport 2015:6 
”När förutsättningar ges kan utbildningen göra skillnad” – 
Uppföljning av Stockholms stads utbildningssatsning på 
Sylviasjuksköterskor 

Dnr 530-322/2016 

 

  Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden lägger anmälan till handlingarna. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2016-02-25.  

Inom ramen för målsättningen om ”Bättre liv för sjuka äldre” 

finansierade äldreförvaltningen åtta utbildningar till 

Silviasjuksköterska under ett år. Syftet var att öka kompetensen inom 

demensvården med specialistutbildade sjuksköterskor. 

Utbildningserbjudandet gick ut både till egen regi och till stadens 

entreprenörer.  

 

Äldrecentrum har utvärderat satsningen och anser att det är ett bra 

och välbehövligt initiativ. De framför att det finns en del områden 

som behöver utvecklas och förtydligas framförallt när det gäller 

chefernas engagemang och hur de tar tillvara den utökade komptens 

de har fått i verksamheten.  

 

Äldreförvaltningen anser att satsningen på Silviasjuksköterskor är ett 

komplement till Silviasystrar och en viktig kompetens i teamarbetet 

runt de demenssjuka. Silviasjuksköterskeutbildningen borde vara en 

av de utbildningar som Stockholms stad ska erbjuda som 

kompetensutveckling för sjuksköterskor.  

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden finner att nämnden beslöt enligt förvaltningens förslag 

till beslut. 

 

 



 Protokoll 
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Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 3 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 22 mars 2016 

 

§ 17   Anmälan av tjänstemannabeslut i delegation enligt 
ärendegrupp 3.14 

Föreligger anmälan av delegationsbeslut inom ärendegrupp 3.14 

Personalärenden (dnr 111-229/2016) 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden lägger anmälan till handlingarna. 

 

 

§ 18   Anmälan av ekonomisk månadsrapport för 
äldrenämnden för februari 2016 med årsprognos 

Dnr 122-420/2016 

 

  Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden lägger anmälan till handlingarna. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2016-03-11.  

 

Enligt anvisningar från stadsledningskontoret ska varje nämnd ta 

fram en månatlig ekonomisk rapport med årsprognos för att kunna 

följa ekonomins och verksamhetens utveckling. 

Äldreförvaltningen redogör i tjänsteutlåtandet för det ekonomiska 

läget för februari 2016. 

  

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden finner att nämnden beslöt enligt förvaltningens förslag 

till beslut. 



 Protokoll 
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Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 3 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 22 mars 2016 

 

 

§ 19   Anmälan av protokoll från kommunstyrelsens 
pensionärsråd (KPR) från den 15 mars 2016 

Föreligger protokoll från kommunstyrelsens pensionärsråd från 

sammanträde den 15 mars 2016. 

 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden lägger anmälan till handlingarna. 

 

 

§ 20    Anmälan av protokoll från rådet för 
funktionshinderfrågor gemensamt för socialnämnden, 
äldrenämnden och överförmyndarnämnden från 
sammanträde den 17 mars 2016 

Föreligger protokoll från socialnämndens, äldrenämndens och 

överförmyndarnämndens gemensamma råd för funktionshinderfrågor 

från sammanträden den 17 mars 2016. 

 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden lägger anmälan till handlingarna. 

 

§ 21   Anmälan av protokoll från kommunstyrelsens        
råd för funktionshinderfrågor från sammanträde den 15 
februari 2016 

Föreligger protokoll från kommunstyrelsens råd för 

funktionshinderfrågor från sammanträden den 15 februari 2016. 

 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden lägger anmälan till handlingarna. 



 Protokoll 

Sida 39 (39)  

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 3 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 22 mars 2016 

 

 

 

§ 22   Anmälan av postlista för tiden 1 – 29 februari 2016 

Föreligger äldreförvaltningens postlista för februari 2016. 

 

 

 Äldrenämndens beslut 

Äldrenämnden lägger anmälan till handlingarna. 

 

 

§ 23    Övriga frågor 

Vice ordföranden Sofia Modigh (KD) tar upp fråga om information 

rörande uppsägningen av avtalet mellan Södermalms stadsdelsnämnd 

och Micasa, som ledde till frågor från media och allmänhet.  

 

Ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) framför att det vore önskvärt om 

äldreförvaltningen hade kunnat ge nämnden information om sådana 

händelser som angår stadens äldreomsorg i god tid. 

  

Förvaltningschefen Ann-Christine Hansson återkommer med svar. 

  

Ordföranden Torun Boucher (V) avslutar sammanträdet.  

 

 

Vid protokollet  

 

Barbara Ahlmark, nämndsekreterare 


